
Velike škurha lahko reši le mir
Velikega škurha daleč najbolje poznajo ptičje-

slovci. V svoji knjigi »Ptiči Slovenije« ga še poseb-
no izčrpno opisuje priznani ornitolog Ivo Božič, ki
to ptico tudi že leta opazuje na senožetih Ljub-
ljanskega barja. O njej nam je v krajšem pomenku
povedal naslednje:

»Ljubljansko barje je edino gnezdišče te ptice
v Jugoslaviji. V glavnem se zadržuje pred Igom,
pred leti pa smo jo videvali tudi na senožetih pri
Podpeči. Zdaj na Barju gnezdijo le še kaki trije ali
štirje pari. Veliki škurh zahteva redko, na pol
ostro barjansko travo, kajti mladiči, ki se izležejo
tam maja ali junija. se še najlaže premikajo v njej.
Že po nekaj urah mladiči zapustijo gnezdo, in
stara jih popelje na drugo parcelo. Z njimi vred se
umika pred kosilnico.«

Po mnenju Iva Božiča je za velikega škurha
lahko usodna zgodnja košnja, ko ptica še vali.
Sam način kmetovanja na ižanskem cbmočju pa
ga po njegovem ne ogroža. Gotovo mu škodijo
tudi razni rastlinski strupi (ptica je namreč meso-
jed, saj se v glavnem hrani le z manjšimi žuželka-
mi), še posebej pa urbane spremembe na njego-
vem življenjskem območju.

Pred leti so potegnili daljnovod, prav tam, kjer
veliki škurh gnezdi. V kaki razviti zahodni državi,
kjer imajo več posluha za varstvo ptic, tega ne bi
nikoli naredili. Moti ga tudi hrup z modelarskega
letališča na Barju, še slrašneje pa se mu bližamo
z novogradnjami. Črno naselje pri Črni vasi na
primer se je že strašno razbohotilo. Po mojem bi
moralo kompletno Ljubljansko barje ostati nedo-
taknjeno. Občina Vič ima moč, da bi lahko kaj
ukrenila v tej smeri. Razen ptic, žuželk in drugih
zanimivih živali, je Barje tudi botanično izjemno
bogato, medtem ko za ljudi dejansko splah ni
primerno. Kajti Avstrijci ali Nemci se Barja ne bi
niti dotaknili.«

Velikega škurha, ki je v nekaterih državah še
vedno lovna ptičja vrsta, na Ljubljanskem barju
torej lahko ohrani samo eno: mir. Nujno bi bilo
treba uveljaviti zakon o varstvu ptičev, meni Ivo
Božič, kajti sami odloki so očitno premalo. »Vča-
sih kar ne razumem te naše vzgoje: obnašamo se
tako, kakor da bi živeli čisto drugje kot,« živali,
opozarja Ivo Božič.
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